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El president del VPC Andorra, 
Gerard Giménez, ha reafirmat 
la postura del club en la polè-
mica sobre l’ús de l’Estadi Na-
cional per part de l’FC Andor-
ra. Giménez ha deixat clar que 
el VPC continuarà amb el seu 
pla establert: «Nosaltres, al fi-
nal, continuem amb el nostre 
full de ruta», ha afirmat.

Després de quatre anys ju-
gant fora de l’Estadi Nacional, 
el dirigent considera que ha ar-

El president de l’equip avança que finalitzarà el seu mandat després de vuit anys al capdavant
andorra difusió

L’Executiu manté Encamp com a solució per a l’FC Andorra, tancant la possibilitat de continuar al Nacional.

laura gómez rodríguez
EsCALDEs-ENgorDANy

ribat el moment de tornar-hi: 
«Pensem que és normal retor-
nar amb neutralitat, tal com es-
tava estipulat en el conveni», 
ha explicat. No obstant això, 
també ha remarcat la impor-
tància de recuperar les instal-
lacions d’Encamp, tenint en 
compte les necessitats de la cor-
poració comunal: «Entenc que 
el Comú d’Encamp necessita el 
terreny per a activitats i per als 
ciutadans. Això ens deixa sen-
se camp».

Giménez també ha comentat 
la situació de la gespa de l’Es-

tadi Nacional. Segons ha expli-
cat, després dels Jocs dels Pe-
tits Estats, el Govern té previst 
substituir la gespa natural per 
gespa artificial, fet que impedi-
ria a l’FC Andorra jugar-hi en la 
seva categoria actual: «Després 
dels Jocs, el Govern ha pressu-
postat tornar a instal·lar gespa 
artificial, la qual cosa suposa-
rà que el Futbol Club Andorra 
ja no hi pugui jugar». Davant 
d’aquesta situació, el club de 
futbol es veu obligat a buscar 
alternatives per a la propera 
temporada. Cal recordar que 
la construcció d’un estadi pro-
pi, que ja havia estat una opció 
amb el projecte fallit de Borda 
Mateu, ha quedat descartada.

El president del VPC Andor-
ra també ha anunciat que posa-
rà punt final al seu mandat des-
prés de vuit anys al capdavant 
del club. Giménez ha confirmat 
que no es presentarà a les elec-
cions del pròxim 24 d’abril: «He 
pres la decisió de no tornar-me 
a presentar. Acabo el meu man-
dat després de dues etapes de 
quatre anys».

Mentrestant, el Govern ha 
proposat Encamp com a alter-
nativa per a l’FC Andorra, des-
cartant la seva continuïtat a 
l’Estadi Nacional. Amb aquest 
escenari, el VPC Andorra es pre-
para per recuperar la seva acti-
vitat a l’Estadi, mentre que el 
club de futbol haurà de trobar 
una nova solució per a la seva 
competició si vol continuar ju-
gant al Principat. .

Giménez, sobre l’afer de l’estadi: 
«És moment de tornar al Nacional»

L’FC ANdorrA s’AFerrA A L’estAdi

El VPC es pronuncia envers la situació
tema del dia

gerard giménez

«Nosaltres pensem que 
és normal retornar amb 
neutralitat, tal com estava 
estipulat en el conveni»

PrEsiDENt DEL VPC ANDorrA
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El cas de l’excap d’Inspec-
ció de la CASS ha tornat a 
posar sobre la taula una 
realitat incòmoda: les 
addiccions al joc i la seva 
devastadora repercussió 
en les vides de les perso-
nes. Més enllà de la con-
tundència del delicte, el 

Una addicció invisible que el 
sistema continua ignorant

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
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normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

rerefons del cas reflec-
teix un problema estruc-
tural que la societat en-
cara no aborda amb prou 
determinació. El sistema 
de regulació del joc con-
tinua sent massa laxe, la 
publicitat de les apostes 
en línia prolifera impu-

nir aquestes conductes. 
El joc patològic no és un 
problema individual, si-
nó una malaltia social 
que exigeix una respos-
ta col·lectiva. Només ai-
xí evitarem que històri-
es com aquesta es repe-
teixin.

ta només de tractar els 
casos quan ja és massa 
tard, sinó d’implantar 
mecanismes efectius per 
evitar que s’hi arribi. Ca-
len polítiques valentes, 
restriccions més severes 
i una educació veritable-
ment efectiva per preve-

nement i les institucions 
no ofereixen un suport 
preventiu real i eficaç. El 
fet que una persona hagi 
pogut jugar 3.500 vega-
des sense que ningú ho 
detectés és la prova fla-
grant d’un sistema que 
no funciona. No es trac-
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Un dels aspectes més gra-
tificants de la meva feina 
és veure com les persones 
recuperen la seva qualitat 
de vida. Cada sessió és per-
sonalitzada. No existei-
xen dues persones iguals, 
i per això, cada quiromas-
satge és únic. Treballo des 
de la base de la confian-
ça, creant un espai segur 
on puguis relaxar-te com-
pletament i deixar el teu 
cos comenci el seu procés 
de recuperació. Quan al-
gú entra per primera ve-
gada al meu centre, no 
només veig a una perso-
na amb molèsties muscu-
lars. Veig algú que busca 
sentir-se millor, sigui físi-
cament, emocionalment 
o mentalment.

El primer pas és escol-
tar-te: comprendre les te-
ves necessitats, el teu rit-
me de vida i els teus objec-
tius de benestar. Treballo 
amb les meves mans com 
a eina principal, però tam-
bé amb l’empatia i l’escol-

Estàs preparat per sentir la màgia del teu cos i 
començar aquest viatge cap al benestar complet?

LA TRIBUNA

Moltes vegades, l’emmagatzemat 
dels senyals en el nostre cos és el 
causant de bloquejos i tensions

rosEr

cOll

ta activa del que el teu cos 
necessita. Cada múscul 
tens, cada punt de dolor, 
amaga una història que 
podem descobrir i tractar 
junts. Els dolors corporals 
no sempre tenen una cau-
sa física directa. Sovint el 
nostre cos emmagatze-
ma tensions i emocions 
no resoltes, i aquestes po-
den manifestar-se en for-
ma molèsties o dolors per-
sistents. Aquesta conne-
xió entre cos i ment és una 
part fonamental de la sa-
lut integral, i entendre-la 
pot ser el primer pas per 
alliberar tant el cos com 
les emocions.

Dolor cos i espatlles, pes 
de responsabilitats: la ten-
sió a les espatlles i el coll 
sovint s’associa amb l’es-
très i la pressió per respon-
sabilitats acumulades.
Esquena baixa (zona lum-
bar), inseguretats i pors 
econòmiques: el dolor a 
la part baixa de l’esquena 
pot estar relacionat amb 
preocupacions finance-
res o inseguretats sobre 
l’estabilitat i la seguretat 
de vida.

Pit i diafragma: tristesa i 
emocions reprimides.
Malucs i cames, por al can-
vi: les tensions a aquestes 
zones poden reflectir re-
sistència al canvi o difi-
cultat per avançar en la 
vida, literalment i figura-
dament.
Estómac i abdomen, ansi-
etat i preocupacions: els 
problemes digestius, com 
el mal de panxa o la indi-
gestió, poden ser senyals 

d’ansietat o preocupaci-
ons no resoltes.
Mandíbula i dents, frustra-
cions reprimides: el bruxis-
me (estrènyer les dents) o 
la tensió a la mandíbula 
sovint està lligada a emo-
cions de ràbia, frustració 
o coses que volem dir pe-
rò no expressem. A través 
de tècniques manuals es-
pecífiques, es poden des-
bloquejar aquestes zones 
de tensió, cosa que per-

met que l’energia flueixi 
lliurement del cos. A més, 
el contacte físic conscient 
i respectuós pot ajudar a 
reconnectar amb el pro-
pi cos, escoltant el que ne-
cessita i facilita un espai 
segur per la sanació emo-
cional.

La pròxima vegada que 
sentis una molèstia per-
sistent, pregunta’t: Qui-
na emoció podria estar 
darrere d’aquest dolor? 
Potser el teu cos t’està en-
viant un missatge que la 
teva ment encara no ha 
reconegut. El cos té un 
llenguatge silenciós. Mol-
tes vegades l’emmagatze-
mat d’aquests senyals en 
el nostre cos, és el causant 
de bloquejos i tensions, 
que amb el temps, poden 
convertir-se en dolors crò-
nics o malalties. Si sents 
que el teu cos et parla i 
vols explorar aquesta con-
nexió, un quiromassatge 
terapèutic pot ser l’eina 
per alliberar les tensions 
físiques com les emoci-
onals. Et convido a fer la 
reflexió, solucions més 
profundes que un simple 
alleujament físic. .

freepik



Nacional

Dilluns, 26 de febrer del 2024

coNsell de comú d’aNdorra la vella

David Astrié

«Les persones d’aquests 
habitatges no poden 
esperar ja més. Hi ha 
4,6 milions d’euros de 
superàvit en ingressos»

cap de l’oposició per a la capital

Nacional

Un debat acalorat entre els man-
dataris i els que disposen de 
menys seients a la cambra du-
rant la sessió de Consell de Co-
mú d’Andorra la Vella és el que 
ha provocat l’exempció fiscal 
anunciada aquesta tarda pel 
conseller d’Habitatge de la ca-
pital, Marc Torrent, per al ter-
cer concurs de caràcter publico-

El conseller de DA assenyala que «hi ha diners de sobra per afrontar l’operació amb diners públics»

astrié carrega contra la majoria per 
endarrerir la construcció a terravella

comú d’andorra la vella

El cap de l’oposició per Andorra la Vella, David Astrié, juntament amb el conseller demòcrata, Miquel Canturri. 

pAris mAmeghAni
AnDorrA LA VELLA

privat destinat per finançar la 
construcció dels pisos de preu 
regulat que s’instauraran pròxi-
mament a la Borda Nova. Recor-
dem, situats al carrer Terravella 
i que encabirien així un total de 
44 pisos i 228 places d’aparca-
ment soterrat.

«L’últim concurs, que va ser 
el segon, va quedar desert i per 
això n’hem hagut de convocar 
un de nou i més atractiu, el qual 
disposa fins aquest 27 de febrer 

ha vingut acompanyat per unes 
explicacions posteriors, en què 
el conseller demòcrata ha escla-
rit a la premsa que segons li ha 
comentat el conseller de Finan-
ces, «hi ha un superàvit derivat 
dels ingressos de la construcció 
de 4,6 milions d’euros, el qual és 
més que suficient per finançar 
la construcció d’aquest edifici i 
ja s’acabaria la història. El vos-
tre intent de contractació publi-
coprivada no ha funcionat», ha 
proferit durament als membres 
de la majoria amb un to de recel. 
Sobre això, tant el cònsol ma-
jor Sergi González com el con-
seller d’Habitatge han justificat 
i s’han aferrat que «encara res-
ten 22 dies per obtenir una res-
posta», tot recordant que preci-
sament aquest mandat, si ha fet 
alguna cosa, «és fomentar i apro-
var propostes per arreglar la si-
tuació de l’habitatge».

Un intens sotrac de retrets que 
ha vingut acompanyat per una 

per presentar-se les adjudicatàri-
es», ha estat la frase d’un Torrent 
que més tard ha recalcat que la 
llei «els brinda altres alternati-
ves que n’estem estudiant». Per 
aquesta raó, ha saltat un David 
Astrié, cap de l’oposició comu-
nal, per esgrimir que «facin el fa-
vor d’actuar d’una vegada per-
què s’ha derivat la mateixa situa-
ció que fa un any i mig i els futurs 
inquilins no poden esperar més 
temps». Un reclam, val a dir, que 
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marc Torrent

«Primer s’ha d’esperar 
que culmini el concurs i 
ja després valorarem si hi 
ha la possibilitat d’iniciar 
un procés negociat»

coNseller d’habitatge

comú d’andorra la vella

Els cònsols de la capital, Sergi González i olalla Losada, assentats i escoltant atentament els reclams de la minoria.

altra arecomanació d’Astrié a la 
cambra per «efectuar un major i 
més intens esforç» per publicitar 
els ajuts en matèria d’habitatge 
aprovat el novembre passat com 
els del programa ‘Reviu’ (desti-
nat aquest en concret a l’aflo-
rament de pisos buits) al·legant 
que amb una millor anticipació 
d’aquests «arribaran més enllà». 
D’altra banda, sobre les possibles 
alternatives a aquest retard de la 
construcció, Astrié ha remarcat 
que «només hi ha una possibili-
tat que no siguin fent servir fons 
públics, el d’obrir un concurs in-
ternacional, i això ja suposaria 
un any més de demora», recorda. 
«La realitat és que el Comú dis-
posa de prou diners per afrontar 
aquesta despesa», ha sentenciat 
envers els periodistes.

Per part dels mandataris, Tor-
rent ha refermat sobre l’assump-
te la seva posició concretant que 
«millorant l’oferta publicopriva-
da en qüestió també repicarà de 
cara a futurs concursos i atrau-
rà així altres proposicions amb 
millors condicions», tot deslli-
gant que es van intentar «afegir 
incentius» a l’estudi de viabili-
tat que estava sobre la taula. En 
aquest sentit, González ha ma-
tisat que són uns procediments 
i uns tempos que s’emmarquen 
per la llei i que «tenim així unes 
regles del joc, però que no tan-
quem cap opció». Per acabar 
i tancar el debat, els dos mem-
bres de la majoria han respost 
que per finançar l’operació de la 
futura construcció amb un pro-
cés negociat, «s’haurà d’analit-
zar primer si el motiu és prou re-
llevant ressaltant que a vegades 
amb aquesta mesura s’aconse-
gueix atorgar i en un termini de 
temps curt». Altrament, el con-
seller d’Habitatge ha informat la 
ciutadania que s’ha tornat a rao-
nar una possible revisió dels cri-
teris del programa ‘Reviu’.

En un altre ordre, des de l’opo-

sició s’han interessat per un re-
curs presentat pel Col·legi d’Ar-
quitectes sobre el concurs per a 
la visió estratègica del futur de 
la parròquia, al·legant entre al-
tres qüestions «l’intrusisme». En 
aquest aspecte, el cònsol major, 
tal com ha detallat també el se-
cretari general durant la sessió 
de Comú, ha explicat que van fer 
les pertinents consultes al Minis-
teri d’Interior que els va respon-
dre que «si hi havia reciprocitat 
no hi havia intrusisme» i s’ha rei-
terat així que «tampoc és compe-
tència comunal avaluar si hi ha 
aquest intrusisme». 

Així mateix, González ha re-
cordat que es va presentar als ar-
quitectes el concurs per a la re-
visió del Pla d’Urbanisme i que 
el despatx que va arribar a la fi-
nal «era un 66% més car que 
l’execució del contracte que es 
va fer amb el despatx de Barce-
lona» que s’ha contractat, mo-

tiu pel qual es va desestimar. A 
banda, ha remarcat, quant a la 
problemàtica plantejada per la 
resta de corporacions comunals,  
que des d’Andorra la Vella «es-
tan disposats a parlar i treballar 
plegats amb aquest col·lectiu». A 
més, durant la sessió de Consell 
de Comú d’aquest dijous s’ha do-
nat llum verda, amb el vot a fa-
vor de tots els consellers, a l’am-
pliació de la recollida d’envasos, 
que es durà a terme tres dies a la 
setmana (dilluns, dimecres i di-
vendres), en lloc de dos. 

Per acabar, cal fer esment que 
el Consell de Comú d’avui ha ar-
rencat amb un minut de silenci 
en record de Pepita Aguilar Ri-
beraygua, qui va ser la primera 
dona consellera del Comú i una 
de les impulsores del vot feme-
ní a Andorra, com també la pri-
mera dona a votar en unes elec-
cions generals, com bé ha citat 
el mandatari a l’inici. .
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La sessió de Consell de Comú 
d’Escaldes-Engordany celebra-
da aquest dijous ha donat llum 
verda a la compra d’un nou ter-
reny i una borda a la Vall del 
Madriu. Els terrenys adquirits 
es troben a Entremesaigües i 
Prat del Macianet, així com el 
terreny Feixes de la borda, els 
quals sumen una superfície su-
perior als 13.200 m². A més, la 
borda d’Entremesaigües, amb 
una parcel·la de més de 166 m² 
i una edificació de dues plan-
tes amb una superfície total de 
més de 130 m², també passa a 
formar part del patrimoni co-
munal.

Aquesta zona es troba a prop 
de l’entrada de la Vall, al costat 
del pont de Sassanat, i comple-
ta una sèrie d’adquisicions pú-
bliques que es troben en aquest 
entorn, juntament amb la com-
pra prèvia del prat i la borda 
Sabater, així com una parcel-
la a l’inici del camí empedrat. 
El cònsol menor, Quim Dolsa, 
ha subratllat «la importància 
d’aquesta aposta per transme-
tre a les generacions futures la 
Vall tal com la coneixem, sense 
carreteres ni accés rodat».

En aquesta línia, Dolsa ha es-
mentat que «la Vall del Madriu 
és l’únic lloc d’Andorra sense 
carreteres i això, justament, 
és el que la fa singular», tot in-
dicant que la compra dels ter-
renys també permet «protegir 
l’entrada de la vall i un dels 
béns més importants d’ella 
com és l’aigua». Cal esmentar 
que la compra d’aquests ter-
renys i de la borda ha suposat 

L’adquisició de 14.000 
m2 busca protegir 
l’entrada de la vall 

Patrimoni ampliat a la Vall del Madriu 
amb la compra de tres parcel·les 

SeSSió de CoMú d’eSCaldeS-engordany

Comú d’EsCaldEs-Engordany

Un instant de la sessió de Consell de Comú tinguda lloc avui a Escaldes-Engordany.

El PEriòdic
EsCaLDEs-EngorDany

un cost total de 675.000 euros.
En el mateix consell, també 

s’ha aprovat l’adjudicació dels 
treballs de reforma i ampliació 
de la deixalleria comunal per 
un import de 245.729,35 euros, 
amb un termini d’execució de 
12 setmanes. La reforma inclou 
treballs a l’interior de la instal-
lació, com la cobertura comple-
ta de l’altell, i la creació d’un 
nou accés lateral superior per 
facilitar la càrrega de materi-
als voluminosos des de l’exteri-
or. També es preveu el canvi de 
la porta d’accés i la pintura de 
la façana de l’edifici. 

La consellera Magda Mata ha 
indicat que «l’objectiu de la re-
forma és oferir als ciutadans 
un millor servei, alhora que mi-
llors condicions de treball per 

als empleats». A més, la mino-
ria ha proposat la recerca d’un 
espai que permeti obrir una se-
gona minideixalleria a la par-
ròquia

D’altra banda, la corporació 
comunal ha anunciat la reduc-
ció total del seu endeutament. 
Des del 2019, quan es registra-
va un deute de 14 milions d’eu-
ros, la corporació ha anat redu-
int-lo progressivament: 11,1 mi-
lions el 2020 (40%); 8,3 milions 
el 2021 (28,4%); 5,4 milions el 
2022 (19%); 4,1 milions el 2023 
(13,3%), i 235.000 euros (0,75%) 
a finals del 2024. Aquest endeu-
tament ha estat completament 
eixugat a principis del 2025, 
convertint-se així en l’única 
corporació comunal sense deu-
te en l’actualitat. .

Quim dolsa

«La vall del Madriu és 
l’únic lloc d’andorra 
sense carreteres i això, 
justament, és el que la 
fa singular»

CònSol Menor
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El Comú de Canillo ha atorgat 
un import total de 38.175 eu-
ros en subvencions al bestiar du-
rant l’any 2024. Concretament, 
les ajudes es distribueixen en 
les categories de bestiar menut 
i de braus particulars. Respecte 
al cas del primer, l’atorgament 
de subvencions per al bestiar 
menut se subvencionen els caps 
de bestiar menut (ovelles, mar-
rans, cabres i bocs) que es trobin 
inscrits al Padral com a bestiar 
propi de Canillo i que al mateix 
temps, hagi estat un mínim de 
75 dies a la parròquia.

Val a dir que en aquesta sub-
venció no es fa diferenciació en-
tre el bestiar resident i el bestiar 
transhumant. En aquest sentit, 
per al passat any 2024, s’ha ator-
gat subvencions per un import 
total de 23.152,16 euros, corres-
ponent a un total de 1.054 cap de 
bestiar, i s’han beneficiat un to-
tal d’11 explotacions, totes elles 
de la parròquia de Canillo.

L’import s’ha dividit en 
ajudes per al bestiar 
menut i bous particulars

El Comú canillenc concedeix 38.000 
euros en subvencions per al bestiar

AjudEs Al sECtor primAri

el periòdic
escaLDes - engorDany

com a bestiar de la parròquia de 
Canillo ha augmentat aproxi-
madament un 13%, passant de 
929 caps de bestiar a 1054 caps. 
Cal recordar que el Padral és el 
registre d’animals de renda que 
es crien a les explotacions que es 
troben dins del Principat d’An-
dorra adscrit així al Departa-
ment d’Agricultura.

Finalment, i respecte als braus 

AndorrA difusió

Imatge d’uns 400 caps de bestiar boví de canillo després de rebre un procés de sanejament.

particulars, se subvenciona un 
sol brau per explotació, el qual 
ha d’estar a disposició dels ra-
maders de la parròquia i ha de 
romandre amb la colla comuna 
durant la durada d’aquesta. De 
forma que per a l’any 2024, s’ha 
atorgat subvencions per un im-
port total de 15.023,20 euros, be-
neficiant-se un total de 10 explo-
tacions ramaderes. .

llum verda al passeig Valira de sant julià de 
lòria després de la intervenció de renovació
el periòdic
escaLDes - engorDany

El Passeig Valira de Sant Ju-
lià de Lòria torna a estar com-
pletament operatiu després de 
les obres de remodelació inici-
ades al desembre i finalitzades 
al passat mes de gener. Així, se-

gons remarca la corporació, du-
rant aquest temps s’han dut a 
terme diferents treballs de «se-
gurització i consolidació del re-
corregut». En aquest sentit, con-
cretament s’ha reparat la tanca 
perimetral de fusta, i s’ha refet 
la xarxa de protecció, així com 
els diferents sotracs i part de les 

AComodACió dEls Entorns
Comú de sAnt julià de lòriA

L’estat del passeig Valira.

passarel·les de fusta que passen 
per sobre del riu. De forma que 
després d’uns anys sense inver-
sió, el Comú va destinar el 2024 
uns 50.000 euros per totes aques-
tes tasques. Per enguany, també 
hi ha prevista una nova partida 
destinada a l’execució de treballs 
de millora i manteniment. .

la subveNció

23.152 euros
en el 2024 s’han atorgat 
subvencions per un import total 
de 23.152 euros.

Respecte a l’any anterior, el 
nombre de caps de bestiar me-
nut inscrits al Padral de Govern 
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https://www.becrestaurant.com/
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El judici contra l’excap d’Inspec-
ció de la Caixa Andorrana de Se-
guretat Social (CASS) va arrencar 
aquest dimecres, amb l’acusada 
imputada per haver-se apropiat 
de 476.000 euros dels fons de la 
parapública. Més enllà de la gra-
vetat del delicte, el cas ha posat 
en evidència un problema soci-
al de gran abast: les addiccions 
al joc. 

Els fets es remunten a l’any 
2004, quan l’acusada va inici-
ar un sistema fraudulent que 
es va perllongar fins al 2018. El 
seu mètode consistia a apropi-
ar-se dels diners que les empre-
ses deutores de la CASS ingres-

Tenorio alerta sobre la necessitat de més tractament davant el cas d’extracció de 476.000 euros

El judici per l’estafa a la CASS destapa 
el problema de les addiccions al joc

FrAuS FinAnCErS

freepik

Tenorio alerta sobre la necessitat de més divulgació davant el cas de l’excap d’Inspecció acusada d’apropiar-se de 476.000 euros.

eleNa herNáNdez / alex moNtero
escalDes-engorDany

saven en efectiu i cobrir el forat 
amb les transferències bancàri-
es realitzades per altres deutors. 
Aquesta manipulació dels comp-
tes va passar desapercebuda fins 
al 2017, quan un auditor va de-
tectar moviments sospitosos.

La Fiscalia ha sol·licitat una 
condemna de vuit anys de presó 
i el retorn dels 476.000 euros sos-
trets. Per contra, la defensa inten-
ta rebaixar la pena a tres anys, ar-
gumentant que l’import defrau-
dat no va superar els 120.000 
euros. L’acusada, segons la inves-
tigació, va acudir al bingo unes 
3.500 vegades, arribant a gastar 
diàriament entre 500 i 600 euros.

Davant d’aquest cas, EL PERIÒ-
DIC ha parlat amb Eva Tenorio, 
presidenta de l’associació Projec-

te Vida, especialitzada en el trac-
tament d’addiccions. Tenorio 
destaca la importància de la pre-
venció i la divulgació per evitar 
trastorns addictius, assenyalant 
que «la millor eina per combatre 
les addiccions és la informació 
i la sensibilització». L’associació 
ofereix grups d’ajuda per a per-
sones amb problemes de ludopa-
tia, facilitant el suport mutu i la 
recuperació. Segons la memòria 
d’activitats de 2024, Projecte Vi-
da ha atès 154 persones per diver-
ses addiccions, cinc de les quals 
per problemes amb el joc. 

Els tractaments per a la ludo-
patia combinen teràpia psicolò-
gica i, en alguns casos, medica-
ció per pal·liar l’ansietat o la de-
pressió associades al procés de 
desintoxicació. Tot i això, la pre-
sidenta de Projecte Vida alerta 
que «hi ha un alt percentatge de 
recaigudes» i que superar aques-
ta addicció «és un procés com-
plicat i de llarg recorregut». Més 
enllà del joc presencial, Teno-
rio també ha alertat sobre el pe-
rill creixent de les addiccions en 
l’àmbit digital. «Les xarxes soci-
als faciliten l’accés al joc en línia 
sense control», afirma. 

Així doncs, la presidenta de 
Projecte Vida ha incidit que per 
poder tractar aquests processos, 
primer ha d’haver-hi una volun-
tat per part de l’afectat, donat que 
«si ets major d’edat ningú et pot 
obligar a recuperar-se». En aquest 
procés, el pacient ha de passar 
per teràpia psicològica o psiqui-
àtrica, i a partir d’aquí es pren la 
decisió de quina és la millor terà-
pia per a la persona demandant 
d’ajuda. D’altre costat, ha apun-
tat que «un mateix pot autopro-
hibir-se entrar al Casino o al Bin-
go a través del CREI», un procedi-
ment al qual poden accedir totes 
les persones majors d’edat. .

eva tenorio

«Hi ha un alt 
percentatge de 
recaigudes [...] És un 
procés complicat i de 
llarg recorregut»

prESidEntA dE projECtE vidA
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Els Mossos d’Esquadra van detenir 
dimarts passat un home de 55 anys 
com a presumpte autor de sis roba-
toris de bicicletes i patinets elèc-
trics a la Seu d’Urgell. El valor to-
tal dels objectes sostrets ascendeix 

Una col·lisió entre un vehi-
cle i una motocicleta ha al-
terat la normalitat del tràn-
sit aquest migdia a Andorra 
la Vella. L’incident ha tingut 
lloc poc abans de les dues del 
migdia a la intersecció en-
tre el carrer Doctor Nequi i 
l’avinguda Príncep Benlloch, 

a 15.000 euros. La detenció és el re-
sultat d’una investigació iniciada 
el desembre de 2024, després que 
la Policia tingués coneixement 
d’aquests fets delictius.Segons 
han informat, el modus operan-
di del detingut consistia a trencar 
els sistemes de seguretat amb una 
cisalla per endur-se els vehicles de 
mobilitat personal. Tres dels ro-
batoris es van produir a l’exterior 
d’un institut, un d’ells en grau de 
temptativa, dos en aparcaments 
de supermercats i el darrer al car-
rer Llorenç Tomàs i Costa. .

sense que s’hagin de lamentar 
ferits.Segons semblaria, la mo-
tocicleta circulava pel lateral es-
querre del turisme quan aquest 
ha realitzat un gir en la mateixa 
direcció, provocant l’impacte i 
la caiguda del motorista. L’acci-
dent ha generat una breu con-
gestió viària a la zona fins a l’ar-
ribada del servei de circulació, 
el qual ha treballat per norma-
litzar la situació. .

Detingut un home a la Seu 
d’Urgell per sis robatoris de 
bicicletes i patinets elèctrics

Col·lisió entre un turisme i una 
moto provoca retencions a 
Andorra la Vella

El valor total dels 
objectes ascendeix a 
15.000 euros

L’accident ha tingut lloc a la cruïlla entre el carrer 
Doctor Nequi i l’avinguda Príncep Benlloch

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El cos de Policia es troba en aquests 
moments investigant una pre-
sumpta violació grupal que s’hau-
ria produït durant el passat cap 
de setmana al poble d’El Tarter, a 
Canillo. Segons fan saber fonts de 
l’entitat, una noia ha interposat 
una denúncia per exposar els fets 
que es mencionen. Cal estipular 
que en aquests moments no hi ha 
cap persona detinguda.

D’altra banda, segons apunten 
des d’alguns mitjans, la presump-
ta víctima hauria acudit a l’hos-
pital després d’haver-se activat el 
protocol pertinent. Una informa-
ció, tanmateix, que les fonts hos-
pitalàries encarregades no han 
volgut corroborar.

El PEriòdic/P.m

Els fets s’han concretat 
a partir d’una denúncia 
interposada una noia

La Policia intenta esclarir una presumpta 
violació grupal al Tarter

SUCCeSSoS

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Un vehicle de patrulla del cos de Policia ubicat a l’avinguda Carlemany d’Escaldes-Engordany.

UNa tENDèNCIa qUE s’ELEva/Fa uns 
dies s’informava que els delictes 
contra la llibertat sexual augmen-
ten en 27 casos, amb un incre-
ment del 53% en violacions. Per 
això, la Fiscalia alerta «d’un aug-

ment preocupant» en les violaci-
ons i els abusos, amb una mitja-
na de gairebé dues violacions al 
mes. Els delictes contra la lliber-
tat sexual han augmentat en 27 
casos aquest darrer any, amb in-

crements destacats del 19% en els 
abusos sexuals i del 53% en les vi-
olacions. Segons les dades avança-
des pel fiscal general, Xavier Sope-
na, aquest tipus de delictes han re-
gistrat 127 casos el 2024. .
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La població flotant durant l’any 
2024 ha estat de 14.286.994 per·
sones, la qual cosa representa 
un increment del 2% si es com·
para amb l’any anterior. Així 
ho fa saber aquest dijous el De·
partament d’Estadística, asse·
nyalant un augment de la po·
blació flotant respecte a la xifra 
de l’any anterior que s’explica, 
en gran part, «per l’increment 
dels residents, de les pernocta·
cions i dels excursionistes».

Altrament, si es du a terme 
una anàlisi mensual pels anys 
anteriors, exceptuant el 2020 
i el 2021 a causa de la pandè·
mia, es veu de manera molt cla·
ra com la població flotant aug·
menta en els darrers mesos de 
l’any i es manté fins al març de 
l’any següent, coincidint amb 
la temporada d’hivern, i en el 
tercer trimestre, coincidint 
amb les vacances d’estiu.

D’altra part, des d’Estadís·
tica s’estipula que la població 

El flux de visitants 
creix durant els darrers 
mesos de l’any

La població flotant creix en un 2% 
fins a arribar als 14,2 milions al 2024

Estadística

Arxiu ANA

Plànol aeri de la vall central del Principat.

El PEriòdic
EscalDEs-EngorDany

nes al dia (ETCA), un augment 
del 2,2% respecte de l’any an·
terior. Això vol dir que el Prin·
cipat ha tingut una càrrega de 
població diària de 47.911 per·
sones de mitjana, a més de la 
seva població resident. A més, 
el component estacional oscil·
la significativament al llarg de 
l’any i, de forma general, regis·
tra els valors màxims en el pri·

mer trimestre, coincidint amb 
la temporada de neu, i durant 
el tercer trimestre, amb l’estiu. 
Finalment, la població equiva·
lent, és a dir, la població resi·
dent a temps complert al Prin·
cipat que generaria la matei·
xa necessitat de recursos, és de 
127.712 persones, la qual co·
sa també suposa un increment 
respecte a l’any 2023 del 2%. .

Omplir el dipòsit al Principat costa fins a 
23 cèntims menys que a Espanya
El PEriòdic
EscalDEs - EngorDany

L’escalada de preus dels car·
burants a Espanya ha frenat 
aquesta setmana després de 
mantenir una tendència a l’al·
ça des del passat mes de novem·
bre. Durant aquests darrers di·
es el preu mitjà de la gasolina 
al país veí del sud s’ha reduït 

un 2,41% per sobre que ara fa 
un any, mentre que el gasoil és 
un 3,23% més car.

Aquest increment de preus 
que ara tot just sembla que co·
mença a estabilitzar·se benefi·
cia novament el Principat, ja 
que afavoreix que molts con·
ductors aprofitin un despla·
çament a Andorra per omplir 
el dipòsit. A falta de conèixer 

en un 0,38% (1,573 euros), men·
tre que el gasoil ho ha fet en un 
0,46% (1,501 euros).

D’aquesta manera, el preu 
mitjà dels carburants cau per 
primera vegada en una setma·
na des que va començar el 2025. 
Tot i això, i segons les dades re·
collides a partir d’11.400 esta·
cions de servei espanyoles, el 
preu mitjà de la gasolina està 

els preus públics dels carbu·
rants d’aquest principi d’any, 
les dades més recents del De·
partament d’Estadística cor·
responents al desembre mos·
tren com al Principat el preu 
de la gasolina és d’1,369 euros, 
21 cèntims menys que a l’Estat 
espanyol, mentre que el del ga·
soil és d’1,273 euros, una dife·
rència a la baixa de 23 cèntims.

En aquest sentit, cal recordar 
que els preus dels carburants 
encara es troben lluny dels mà·
xims que es van assolir el 2022 
arran de la guerra a Ucraïna. .

El total dE PErsoNEs

47.911
El Principat ha tingut una càrrega 
de població diària de 47.911 
persones de mitjana.

estacional durant l’any passat 
va ser de 17.487.597 persones, 
el que equival a 47.911 perso·
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Els Campionats del Món d’esquí 
alpí de Saalbach (Àustria) han 
viscut avui el primer dia de com-
petició amb representació an-
dorrana, amb un supergegant 
que ha deixat a Cande Moreno 
28a i a Jordina Caminal 30a.

En una cursa guanyada per 
l’austríaca Stephanie Venier 
amb 1’20.47, Moreno ha sortit a 
totes amb el dorsal 34. L’andor-
rana ha fet un temps d’1’23.23, 
a 2.76 de Venier, amb un primer 
sector en què feia el vuitè temps 
(+0.32), un segon en què marca-
va el 27è (+0.74), un tercer sent 
30a (+0.70) i al quart 27a (+1.00). 
Finalment ha estat 28a en una 
disciplina en què no va poder 
acabar en l’anterior Mundial, a 
Courchevel-Meribel l’any 2023.

Per la seva part, Caminal, 
qui debutava en uns Campio-
nats del Món, ha finalitzat 30a 
amb el dorsal 32, amb un temps 
d’1’26.02, a 5.55 de la vencedo-
ra, amb uns parcials que la si-
tuaven amb el 35è crono en el 
primer sector (+0.66), el 34è al 
segon (+1.33), el 35è al tercer 
(+1.87) i el 29è al quart (+1.69).

Demà tindrà lloc l’entrena-
ment de descens, a partir de les 
09.30 hores, amb les dues pire-
naiques. La cursa d’aquesta dis-
ciplina serà el dissabte.

Rius fRega el top30 a BaqueiRa / La 
Copa d’Europa d’eslàlom se cita-
va avui a Baqueira amb la presèn-

Demà tindrà lloc l’entrenament de descens a partir de les 09.30 hores i la cursa serà el dissabte
Christophe pallot / agenCe Zoom

Jordina Caminal, avui al supergegant de Saalbach. 

el peRiòdic
eSCalDeS - engorDany

Rius frega el top30 a 
la Copa d’Europa de 
Baqueira, on Cornella 
no ha completat la 
primera mànega

sisè lloc de comellas en el ge-

gant peR tancaR l’ecuReuils d’oR / 
Aquest dimecres s’ha disputat 
l’última jornada de l’Ecureuils 
d’Or, competició que ha comp-
tat amb el grup EEBE sub16 de 
la FAE. Àlex Comellas ha estat 
sisè en el gegant i Etna Pou vui-
tena en el supergegant. .

Moreno és 28a i Caminal 30a en 
el supergegant de Saalbach

ESquí alpí - CaMpionatS dEl Món

Esports

cia d’Àlex Rius i Xavier Cornella 
com a representants andorrans. 
Rius ha aconseguit la 33a posició 
amb el dorsal 81, a prop dels 30 
millors i dels punts EC, mentre 
que Cornella no ha pogut com-
pletar la primera mànega. De-
mà, nova oportunitat, amb el se-
gon eslàlom d’aquesta cita.
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Palmitjavila firma un 6è lloc 
en la individual d’Eslovàquia
El pEriòdic
escalDes - engorDany

fam

els muntanyistes Max Palmitjavila, adrià Isal i Miquel naudi a eslovàquia.

La Copa del Món juvenil d’esquí 
de muntanya, és a dir, U20, ha 
donat el tret de sortida aquest 
dijous a Malinô Brdo (Eslovà-
quia) amb la prova individual, 
en la qual la delegació andorra-
na també ha fet el seu debut en 
la cita. El millor resultat ha estat 

assolit per Max Palmitjavila, qui 
ha quedat en sisè lloc amb un 
cronòmetre d’1:18’10, a +4’31 
del guanyador, l’austríac Silva-
no Wolf (1:13’38). D’altra ban-
da, Adrià Isal (1:27’46) i Miquel 
Naudi (1:29’10) han estat 21è i 
22è, respectivament. Demà di-
vendres, els tricolor disputaran 
la vertical, mentre que diumen-
ge està programat l’esprint. .

Esquí dE muntanya - CoPa dEl món

Gina del Rio ha continuat amb el 
seu camí en els Campionats del 
Món sub23 d’esquí de fons amb la 
prova dels 20 quilòmetres ‘mass 
start’ en clàssic, on ha quedat 20a 
amb un cronòmetre de 59’03, a 
+3’06 de la guanyadora, la sueca 
Märta Rosenberg, també vencedo-
ra de l’esprint clàssic del dimarts.

Als dos quilòmetres, l’andorra-
na s’ha posicionat en el 23è lloc, 
a cinc segons de la cap de carre-
ra, mentre que als quatre quilò-
metres mantenia la distància, 
però dins del top10. Així doncs, 
als sis quilòmetres s’ha fet amb 
la 12a posició i, dos quilòmetres 
més tard, s’ha situat 20a a 45 se-
gons respecte a la líder. Cal des-
tacar que la fondista s’ha trobat 
amb un grup tancat que l’ha fet 
passar per l’equador de la prova 
en 28è lloc (+1’10). Així doncs, al 
quilòmetre 14 ho ha fet una posi-
ció més avançada, però amb una 

la pròxima cursa serà el 
dissabte amb els 10 km 
individuals en patinador

Gina del Rio, 20a en els 20 km ‘mass 
start’ en clàssic dels mundials sub23

Esquí dE fons - CamPionats dEl món

Vanzetta / nordic focus

gina del rio, a la sortida dels quarts de final de l’esprint de Toblach.

El pEriòdic
escalDes - engorDany

ra volta ha estat difícil, on l’es-
quiadora ha patit per poder po-
sicionar-se, tot i que ha sabut 
aguantar al grup del davant. En 
la segona, però, ha explicat que 
li ha «agafat una mica de baixó i 
m’ha costat seguir». «He perdut 
una mica de posicions, però en 
les últimes voltes he pogut re-
muntar, agafar un bon ritme i 

trobar les meves millors sensaci-
ons, així que estic molt conten-
ta de saber patir fins al final i del 
treball de l’equip, i també dels 
esquís», ha valorat del Rio.

La pròxima cursa de la pirenai-
ca serà dissabte, amb els 10 qui-
lòmetres individuals en patina-
dor, els quals tindran lloc a par-
tir de les 12.00 hores. .

diferència amb la líder de més de 
dos minuts. A partir d’aquí, del 
Rio ha intentat recuperar posici-
ons, fet que li ha permès superar 
el quilòmetre 16 en la 22a plaça 
amb +2’35, per finalitzar en meta 
20a amb els +3’06 definitius.

«En general, la cursa ha sortit 
bé, perquè hem acabat al top20», 
ha explicat la tricolor. La prime-
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Futbol - Mercat de Fixatges

La segona incorporació trico-
lor del mercat de fixatges d’hi-
vern ha estat presentada avui. Es 
tracta de Manel Royo, lateral es-
querre que ha aterrat al Princi-
pat fins a final de curs amb opció 
d’un més. «Arribo amb sensaci-
ons molt bones perquè crec en el 
projecte i en el nivell de la plan-
tilla», ha destacat inicialment el 
jugador, esmentant que la pire-
naica és «sens dubte» una de les 
millors de la categoria. També 
ha apuntat que tenia ganes de 
tornar a la lliga espanyola, pe-
rò no a qualsevol preu: «Si ho fe-
ia era amb un projecte ambiciós 
i amb les metes clares, i tot allò 
que buscava és el que em dona 
l’FC Andorra».

El d’Alcanar s’ha desvinculat 
del NAC Breda dels Països Bai-
xos, on també va jugar a l’Alme-
re City compartint vestidor amb 

Es defineix com un defensa «amb bon peu» que casa molt amb el plantejament de ‘Beto’

Manel royo: «tot el que buscava és el 
que em dona l’Fc andorra»

pol forcada quEvEdo
EscalDEs-EngorDany

Álvaro Peña. «El fet de tenir ex-
companys com també –César– 
Morgado, al juvenil del Vila-real, 
fa que l’adaptació sigui més ràpi-
da i fàcil», ha indicat, afegint que 
l’experiència pel país neerlan-
dès ha estat «positiva».

Es defineix com un defensa –

pot jugar de lateral i de central 
esquerre– «amb bon peu, a qui 
li agrada el joc associatiu, sor-
tir amb la pilota des del darre-
re i defensar lluny de la porte-
ria», aspectes que casen molt 
amb el plantejament de ‘Beto’ 
Company.

En darrer lloc, Royo ha desta-
cat que l’FC Andorra ha mostrat 
en els darrers partits «una línia 
molt clara», i que ara resta afinar 
en el terç final i tornar a la línia 
de ser un conjunt golejador. «As-
sentant unes bases i tenint un 
pla clar serà molt més fàcil as-
solir l’objectiu», ha asserit, asse-
nyalant que queden «punts sufi-
cients i tenim la matèria prime-
ra» per competir per tot. .

@FCANDORRA

Manel royo amb la samarreta de l’Fc andorra.

la sub21 ja coneix els rivals 
del Preeuropeu
El pEriòdic
EscalDEs - EngorDany

La selecció sub21 ja té grup de-
finit per a la disputa del Preeu-
ropeu que es durà a terme entre 
aquest 2025 i el 2026. El sorteig, 
celebrat aquest dijous al matí 
a la seu de la UEFA de Suïssa, 
ha emparellat als tricolor amb 
Kazakhstan, Moldàvia, Eslovà-
quia, Irlanda i, el plat fort, An-
glaterra en el que serà el grup D.

Així doncs, el camí dels d’Eloy 

Casals iniciarà a Kazakhstan, el 
pròxim 5 de juny, mentre que 
el primer partit a casa serà con-
tra la mateixa selecció el 9 d’oc-
tubre. Abans, però, es jugaran 
tres partits més a fora: el 10 de 
juny contra Moldàvia, el 5 de 
setembre contra Eslovàquia i 
el 9 de setembre contra Irlanda. 
El primer duel contra la favori-
ta del grup serà el 13 d’octubre 
a Londres i el darrer de l’any en-
frontarà als pirenaics contra Ir-
landa a casa.

FAF / @m4Rv_D3sigN

la sub21 durant la ronda classificatòria de l’Europeu, el passat octubre contra Portugal.

Futbol - cita continental

Pel que fa al calendari del 
2026, els tres partits dels trico-
lor seran al país, primer contra 
Anglaterra (27 de març), des-
prés contra Moldàvia (2 d’octu-

bre) i, finalment, contra Eslovà-
quia (6 d’octubre). Els horaris i 
llocs de cada enfrontament en-
cara estan pendents de confir-
mació oficial. .

Manel royo

«arribo amb sensacions 
molt bones perquè crec 
en el projecte i en el nivell 
de la plantilla, de les 
millors de la categoria»

Jugador de l’Fc andorra
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Erik Faura

«El triomf a la G2 
de les GSeries va 
ser una experiència 
inoblidable»

Pilot

Laura GómEz rodríGuEz
escalDes - engorDany

Ha estat un dels més joves partici-
pants enguany a les Andbank GSe-
ries, i amb una magnífica posada 
en escena: subcampió de la gene-
ral de les Giand i triomf a la G2. 
Parlem amb l’andorrà Erik Faura 
per fer un balanç d’aquesta com-
petició automobilística sobre gel 
i del futur.

—Com va viure la seva primera vic-
tòria a la G2 de les Andbank GSeri-
es amb només 17 anys? 
—Per a mi va ser una experièn-
cia inoblidable; doncs guanyar a 
gent de renom i amb molt talent 
al món del ‘motor sport’ és quel-
com que no hagués imaginat, la 
veritat. No et negaré que el meu 
objectiu sempre és guanyar. Soc 
competitiu de naixement, sigui 
a qui sigui, però sincerament no 
m’ho esperava tan aviat.

—Quins van ser els moments clau 
de la cursa que van marcar la dife-
rència per al triomf? 
—Crec que van ser la sortida, la 
qual va ser molt neta i això és clau 
per mantenir la primera posició; 
i després saber gestionar la tensió 
durant la cursa per a no cometre 
errors que et facin perdre temps 
o la primera posició. Cal destacar 
que a la final se’m va trencar el pa-
lier i no podia girar, i vaig haver de 
conduir amb una mà perquè amb 
l’altra obria la porta per evitar que 
s’entelés el cotxe. Ara bé, m’em-

porto un gran record perquè els 
professionals, com Dani Sordo, 
em van comentar que «conduei-
xo amb mans d’àngel».

—Què el va motivar a participar en 
les GSeries i com ha estat compe-
tir contra pilots amb més experi-
ència? 
—Des de sempre havia volgut 
participar en una competició a 
casa, i en aquesta més, ja que és 
exclusiva donat no hi ha cap altre 
certamen a tanta alçada, és el Cir-
cuit que està a més altura! Ens tro-
bem a 2.400 metres! Què t’haig 
de dir? Ha estat brutal, com bé 
t’he comentat abans ha estat una 
experiència inoblidable, ja no 
pel sol fet d’haver pogut córrer 
junt amb ells, sinó per tot el que 
aprens d’ells.

—Creu que la seva edat li ha do-
nat algun avantatge o ha notat més 
pressió competint en aquesta ca-
tegoria? 
—Avantatge no ho sé... Depèn del 
que vulguis entendre per avantat-
ge. Quant a pressió no et negaré 
que sí, que el fet de ser el més jove 
del campionat et posa pressió al 
cim, i a més també, en el meu cas, 
el menys experimentat. 

—Com ha estat la preparació tèc-
nica i mental per afrontar aquesta 
competició? Ha comptat amb al-
gun mentor o suport especial? 
—Pel que fa a la preparació tècni-
ca, donat a les situacions meteo-
rològiques, no vam poder rodar 

el que haguéssim desitjat per po-
der fer mans amb el cotxe, ja que 
era la primera vegada que agafa-
va un cotxe d’aquesta categoria. 
Sobre la preparació mental, jo 
crec que tot és qüestió de ganes, 
i sobretot saber controlar els ner-
vis i la pressió. I sí, el primer su-
port sempre serà la meva mare, 
sense ella res d’això seria possi-
ble. Després el meu preparador 
Storm, que és qui m’ha ensenyat 
a conduir sobre el gel. 

—Com gestiona la combinació en-
tre ser un pilot competitiu i les se-
ves responsabilitats com a estudi-
ant o jove de 17 anys? 
—Doncs és complicat. Sempre de-
sitges estar dins un cotxe i poder 

córrer i les responsabilitats que 
comporta estar estudiant ho fan 
molt difícil, però amb ganes tot és 
possible. 

—Què significa aquesta victòria en 
termes de la seva carrera esporti-
va? Quins són els seus pròxims ob-
jectius? 
—Moltíssim, ja que t’obre les por-
tes a altres competicions. El pri-
mer seria guanyar el campionat 
de les GSeries. I després m’agra-
daria participar en el Ral·li d’An-
dorra i les pujades, que per sort 
aquest any es tornen a recuperar 
aquí a Andorra.

—Com descriuria el nivell compe-
titiu de les GSeries? Quin ha estat 
el major repte d’aquesta experièn-
cia fins ara?
—Molt alt, ja que com heu pogut 
veure hi venen pilots de nivell 
mundial i amb molt renom. El 
repte més gran per a mi ha estat 
l’adaptació amb el cotxe, ja que 
en cap moment hagués imaginat 
que pogués fer-m’hi tan ràpida-
ment sense haver pogut provar-
lo com desitjava abans del campi-
onat. .

GSERIES

«Un objectiu seria 
guanyar les gseries, 
i també m’agradaria 
participar en el ral·li 
d’andorra i les pujades»

www.
llegeix la notícia 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/esports/pique-es-mostra-disposat-a-arribar-a-un-acord-amb-govern/


el Periòdic Newsel Periòdic News

After the cut and thrust between 
the Government and FC Andor-
ra regarding the future use of the 
National Stadium, the largest sha-
reholder of the tricolor entity, Ge-
rard Piqué, appeared this after-
noon at a press conference to re-
solve any doubts in this regard. “I 
would like to have a future here”, 
he indicated just starting out, ma-
king it clear that this future de-
pends on continuing in the Bai-
xada del Molí facility, which they 
are willing to share. “Given these 
six years, I would make the invest-
ment again – to buy the club – […] 
I trust that one day we will hear 
the Champions League anthem 
here”, he stated.

Piqué has indicated that they 
have never considered the opti-
on of leaving the country becau-
se «the will has always been to 
stay», but he has also acknowled-
ged that the possibility of pac-
king their bags «is always there» 
and that «on more than one oc-
casion we have had reasons to va-
lue it». In this sense, he has remar-
ked that they need «stability», and 
that despite having done everyt-
hing in their power to build their 
own stadium, it is a ‘dream’ that 
has not been able to materialize.

He has reiterated that they will 
not go to Encamp because «it is 
going to a place where you are not 
the priority», since, in principle, it 
will host matches of national te-
ams and the Multisegur League. 

Gerard Piqué makes it clear that “despite having reasons”, they have never considered the option of leaving the country
@FCANDORRA

Gerard Piqué during the press conference.

el periòdic
andorra la vella

shareholder commented that to 
date they have invested 15 milli-
on euros, of which more than four 
have been for improvements to 
the National Stadium, such as the 
heated lawn, the changing rooms 
or the press areas. “This must be 
amortized because if after three 
years of this investment we leave 
it is a very big economic impact 
for the club”, he said. He also poin-
ted out that they have received 1.4 
million from Andorra Turisme, 
with 200,000 euros pending, and 
1 million from the Government, 
with 500,000 more pending. .

«I trust that one day we will hear the 
Champions League anthem here»

CouNtry ProjeCt

That is why he has reaffirmed that 
the Nacional must be the «home» 
where they end up settling, poin-
ting out that with the infrastruc-
tures that exist today in the Prin-
cipality «we can all coexist». Thus, 
he is willing to negotiate to con-
tinue in the capital: “I open the 
door to sit down with the Execu-
tive whenever they want, to find 
a good solution for everyone […] 
We are not asking for the exclusi-

vity of Nacional, we have always 
shared it, and we already feel it 
at home”. “It is simply a matter 
of will”, he added. Asked in this 
regard if he would be willing to 
maintain an agreement like the 
current one, the Catalan assured 
that: “We will evaluate all the pro-
posals, I am not closed off and we 
are open to being able to help”.

investments / The largest tricolor 

Gerard piqué

«We will not go to encamp 
because is to go where 
you are not the priority 
[...] We do not ask for the 
exclusivity of nacional»

MaxIMuM sharehoLder of fCa

www.

«I open the door to sit 
down with the executive 
whenever they want, to 
find a good solution for 
everyone»

read the full news by 
clicking here
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With yesterday’s positive news 
that the Government has announ-
ced the approval of a bill aimed at 
universal accessibility, it is inten-
ded to create an Andorra of the fu-
ture based on the accommodati-

The spokesman stresses that 
the environment created has 
«many shortcomings»

Llongueras urges to offer a broad 
spectrum for the accessibility law

CoNstruCtIoN of a More INCLusIve eNvIroNMeNt

el periòdic
escaldes-enGordany

el peRiòDiC

Two elderly people helping each other to walk in a wheelchair on a street in the capital.

Precisely for this reason, the 
person in charge extracts that the 
most important thing that this 
future legislation must guaran-
tee, on a subject as global as inclu-
sivity, “is its design that serves to 
refer to the widest possible spec-
trum, which does not leave anyo-
ne out”. This, Llongueras points 
out, “is the key point that impli-
es any evolution, improvement 
and transformation that has an 
impact on inclusivity”.

Regarding the Government de-
termining which establishments 
will and will not implement these 
measures, the commission’s spo-
kesperson stated that «the univer-
sal design of the environment has 
shortcomings everywhere, which 
have never been designed for peo-
ple with disabilities.» For this re-
ason, he adds, what must be do-
ne now «is to fix with resources 
everything that we have built and 
model it accordingly so as not to 
leave anyone out of the equation».

On the other hand, and with 
regard to an estimate of the co-
ming years, the fact that society 
is increasingly gaining in years 
of life, and the average of this is 
currently located at 83.7 years in 
the particular case of Esperanza 
in Andorra, «means that we ha-
ve to prepare a city adapted to 
everyone and accommodating 
daily life for the most immedia-
te years», since as Llongueras re-
calls, with age «more needs and 
dependencies arise, both physi-
cal and mental». .

on of environments and public 
services so as not to leave anyone 
behind. An ambitious proposal 
with implementation times that 
will extend until 2028, as specifi-
ed by the Minister of Foreign Af-
fairs and Public Service, Trini Ma-
rín, and which leaves a margin of 
two years for establishments to es-
tablish accessibility plans.

On this, it should be noted that 
the current universal accessibi-
lity law in the Principality dates 
from 1995, and that “a law will 
now be approved that must con-

template and develop regulations 
and accessibility plans that requi-
re a broad procedure”. This was re-
called to EL PERIÒDIC by the pre-
sident of the Commission for the 
Promotion of Accessibility and 
vice president of AMIDA, Miquel 
Llongueras, with the clarification 
that “until now, the branch that 
was regulated was that of physi-
cal accessibility, and this year the 
aim is to regulate cognitive acces-
sibility and then sensory accessi-
bility”, an initiative to try to cover 
the majority of people.

https://www.immo-laportella.com/
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R7P
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:05
La Clau, amb David Domingo

13:35
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:35
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Andorra en blanc

21:40
Andbank gSeries: Resum de la quar-
ta prova

22:00
La Companyia, amb Xavier Albert

22:45
Fent Números, amb Jordi Lorente

23:15
Reporters

23:35
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

01:00
àrea Andorra Difusió

InfoNeu12.20

Farmàcies de guàrdia

Divendres 7
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 8
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 9
F. Pallarès

Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224

Dilluns 10
F. Margalef

Av. del Pessebre 24
Escaldes-Engordany

Tel. 821512

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


casa del llibre

«Si perdem el 
coneixement, perdem 
el futur»

Manuel de Pedrolo

valoració

resum

Després d’una catàstrofe 
alienígena que destrueix la 
humanitat, Alba, una noia de 
14 anys, i Dídac, un nen de 9, 
es converteixen en els únics 
supervivents. Junts, aprenen a 
sobreviure en un món devastat, 
recuperant coneixements i 
adaptant-se a la nova realitat. 
A mesura que creixen, 
desenvolupen una relació 
especial i intenten reconstruir 
la civilització, mentre exploren 
les restes d’un món destruït i 
afronten nous perills. 
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